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Zpráva seniorátního výboru 
 

Ohlí~íme se za uplynulým �asem s vdě�ností za pro~itá setkání, s vědomím, ~e leccos z plánovaného se 
podaZilo, jiné zůstává pZed námi. K jednání se seniorátní výbor scházel obvykle v Brně na Opletalově 6 
(děkujeme sboru Brno I za tuto mo~nost), některá rozhodnutí pZijímá prostZednictvím on-line 

komunikace. Od minulého konventu proběhly vizitace ve sborech v Kloboukách u Brna a v Moravské 
TZebové, v plánu máme jebtě letos návbtěvu ve Veselí a v Rove�ném. Vedle vizita�ních návbtěv se 

�lenové seniorátního výboru setkávali se zástupci sborů pZi různých dalbích pZíle~itostech - pZedání 
sboru pZi změně kazatele, pověZení starbovstev, rozhovory o budoucnosti sborů, rozhovory pZed 
povoláním kazatelů. Senior uskute�nil nejednu návbtěvu ve sborech zvlábtě v situacích, kdy docházelo 
k nedorozuměním �i napětím, byl v kontaktu s kazateli a kurátory i dalbími �leny sborů ať u~ z vlastní 
iniciativy nebo na jejich ~ádost. Sna~í se tak naplňovat jeden z úkolů seniora, kterým je pastora�ní pé�e 
o sbory, tedy lépe o sborová spole�enství a lidi v nich ~ijící. 
 

Sbory a kazatelé a kazatelky 

K datu jednání konventu jsou v seniorátu tZi neobsazené, tedy administrované sbory: Silůvky u Brna 
(tyto do konce roku), Klobouky a Brno-Husovice. Sestra faráZka Erika PetZí�ková se k 1.záZí pZesunula 
ze Silůvek na nové působibtě v Hrubé Vrbce a Velké nad Veli�kou, sestra faráZka Martina Zubtinová k 
1.Zíjnu z Klobouků u Brna do TZebí�e. Svou aktivní slu~bu ukon�ila k poslednímu srpnu sestra faráZka 
Jarmila Yezní�ková z Brna II. S ní, jak věZíme, budeme mít pZíle~itost se potkávat, neboť v seniorátu 
zůstává, stejně tak i s bratrem faráZem atěpánem Hájkem, který ukon�il s koncem Zíjna svou �innou 
slu~bu v Brně-Husovicích. Oběma pZejeme zaslou~ený odpo�inek. V několika sborech proběhly volby 
stávajících faráZů. V Hustope�ích a Nikol�icích byl zvolen JiZí Gruber, v Boskovicích JiZí Bureb, v 
Miroslavi David Sedlá�ek a ve Svitavách Filip Keller. V několika sborech také proběhly volby �ásti 
starbovstev. Novou kurátorkou v Boskovicích byla zvolena Jana SkZi�ková, novým kurátorem v Brně - 
Husovicích Jan RybnikáZ. Ke konci roku 2024 bude uprázdněn sbor Brno II, kde povolání kon�í 
Martinu Horákovi, který se pZesune do Silůvek. Seniorátní výbor se v souvislosti s výhledem několika 
neobsazených sborů rozhodl povolat jako seniorátní faráZku sestru Terezu Halasovou, absolventku 
vikariátu, která na Brněnsku hledala své uplatnění. Ji~ teď vypomáhá ve sboru Brno II, kde zůstal jeden 
kazatel ze dvou a v neobsazených Kloboukách. Zajistit v dostate�ně odpovídající míZe �innost v těchto 
sborech by jinak bylo pro administrátory velmi náro�né, ostatně bude i tak, byť starbovstva těchto sborů 
si náro�nost situace uvědomují a pZebírají potZebnou odpovědnost. Proto také navrhujeme konventu 
povolání sestry Terezy Halasové za seniorátní faráZku na dobu do �ervna 2026. Uvědomujeme si, ~e to 
znamená zvýbení seniorátních nákladů. Výraznou měrou slíbily pZispět sbory v Klobukách a v Brně II, 
�ást navrhujeme �erpat z rezerv z minulých let, �ást poneseme vbichni spole�ně. V uplynulém �ase také 
pokra�ovalo jednání o slou�ení sborů v Nosislavi, Hustope�ích u Brna a Nikol�icích. Rozhodnutí k 
takovým krokům vy~adují nemalou odvahu a víru, ~e nové uspoZádání bude naplňovat poslání církve.  
 

Prodeje nemovitostí 
Farní sbor v BZeclavi prodal místní obci modlitebnu v Novosedlech, kterou u~ několik let nevyu~íval. 
Obec bude bývalou modlitebnu vyu~ívat ke kulturním akcím. Také farní sbor ve Vanovicích prodal 
obci kostel a pZilehlé prostory v Moravské Chrastové. Zde se i nadále po�ítá s konáním bohoslu~eb 
jako doposud. Pé�e o areál, který také hojně vyu~ívají místní skauti, nyní nále~í obci. 
 

Výpomocní kazatelé 

Aktuálně v nabem seniorátu působí 15 výpomocných kazatelů z Zad ostatních �lenů církve, kteZí vedli 
ke stu bohoslu~eb ve sborech nabeho seniorátu i mimo něj. PatZí jim dík za jejich slu~bu, stejně tak 
kazatelům ve výslu~bě, kaplanům i bývalým kazatelům v civilních zaměstnáních. V tomto �ase 
dokon�ují pZípravu ke zkoubkám dva uchaze�i.  
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Máme radost, ~e do nového kurzu pro budoucí výpomocné kazatele se pZihlásilo devět zájemců z 
nabeho seniorátu (ze sborů Brno I a Brno II). Seniorátním koordinátorem pro výpomocné kazatele z Zad 
ostatních �lenů církve je faráZ David Sedlá�ek.  
 

Poradní odbory 

SV si je vědom toho, ~e setkávání �lenů různých sborů seniorátu má význam vzdělávací i spole�enský. 
Proto se dál sna~í pZipravovat setkání ve stylu seniorátních konferencí (dZíve presbyterních konferencí) 
alespoň dvakrát ro�ně, na podzim a na jaZe. Vzhledem k tomu, ~e vzdělávání výpomocných kazatelů z 
Zad laiků i jejich následná setkávání je organizováno centrálně pro celou církev a v seniorátu má svého 
koordinátora, nevidíme nyní nutnost tuto agendu zaZazovat do PO pro práci s laiky. Naopak vnímáme 
pravidelně se uskute�ňovaná setkání kurátorů/ek a místokurátorů/ek, která jsou organizována 
seniorátním výborem, jako mo~ný zdroj námětů pro pZípravu programů seniorátních konferencí v 
budoucnu. 

V minulém období jsme ve spolupráci s pZedsedou konventu nově pZipravili podzimní setkání v 
termínu, který bezprostZedně navazoval na jednání konventu 11. listopadu 2023. K tomuto setkání byla 
pozvána i birbí veZejnost, nebylo to tedy ur�eno pouze pro konventuály. Konference s názvem: 
„Naslouchat, mluvit, vést, rozhodovat“ byla tematicky zaměZena na otázky týkající se správy sboru, 
fungování starbovstev, Zebení krizí i toho, jak směZovat k důle~itým rozhodnutím. V tomto modelu 
podzimního setkávání bychom rádi pokra�ovali. V letobním roce pZipravujeme nikoli seniorátní 
konferenci, ale tématický rozhovor pro konventuály – Co znamená být presbyter/ka? 

 

Jarní seniorátní konference se uskute�nila 9. bZezna 2024. Tématem bylo „Jak vidět a jak tvoZit 
budoucnost církve?“. Hostem byl Adam Gajdob, PhD, sociolog a presbyter sboru Brno II, který 
pZedstavil �ást výsledků týmu, který se zabýval tím, jak se v nových spole�enských podmínkách ~ije ve 
vybraných sborech �tyZ církví u nás i na Slovensku. 
 

Máme také radost, ~e se podaZilo rozbíZit Zady poradního odboru pro práci s dětmi, a ~e vedení tohoto 
odboru se ujala sestra Anna Peltanová, faráZka ve Vanovicích. Odbor zdárně pZipravil záZijovou 
seniorátní neděli. Díky za to! Nutno Zíct, ~e název odboru je lehce zavádějící neboť jeho pé�e se netýká 
jen dětí. O práci s mláde~í pe�uje Seniorátní odbor mláde~e ve spolupráci s Brněnským SEMem za 
soustavné podpory faráZky Ivy Květonové. V severní �ásti seniorátu se věnuje mláde~i faráZka Ida 
Tenglerová. Více v samostatných zprávách.  
 

Hospodaření 
Rozpo�et pro rok 2024 jsme na loňském konventu schválili jako vyrovnaný. Ve zprávě seniorátního 
výboru jsme zmínili, ~e pokud by mělo do letobního konventu dojít k povolání dalbího seniorátního 
pracovníka, věZíme, ~e bychom mohli �erpat ze seniorátních zdrojů nashromá~děných z minulých let. 
Asi nikdo nepZedvídal, jak reálná tato mo~nost bude. Ji~ výbe je zmíněno, ~e se seniorátní výbor 
rozhodl povolat sestru Terezu Halasovou za seniorátní faráZku na 75%, a to do jednání tohoto 
konventu. Dále konventu navrhujeme povolat sestru Terezu Halasovou na dobu do 30.6.2026. Zároveň 
jsme jednali se zástupci sborů v Brně II a v Kloboukách u Brna, ve kterých bude sestra faráZka 
Halasová ve spolupráci s administrátory vypomáhat, o jejich pZímé finan�ní podpoZe seniorátu na 
pokrytí nákladů s tímto povoláním spojených. Výsledek hospodaZení za rok 2024 o�ekáváme tedy 
schodkový s tím, ~e tuto �ást pokryjeme ze seniorátních zdrojů. V rozpo�tu na rok 2025 pracujeme s 
návrhem, podle kterého oba zmiňované sbory pZispějí větbím dílem na pokrytí personálních nákladů, 
seniorát pak dílem menbím.  Navrhujeme zvýbení seniorátních repartic z 200.000,- na 270.000,- s tím, 
~e po�ítáme se schodkem, který také pokryjeme z nashromá~děných zdrojů z minulých let.  
 

Za letobní rok jsme také neplánově vyplatili odměnu 5.000,- K� za vytvoZení nových seniorátních 
webových stránek. VěZíme, ~e to byla vhodná investice. Budeme rádi za reflexi a pZipomínky ke 
stránkám. Navrhujeme také navýbit rozpo�et na seniorátní neděli. Bývala praxe, ~e sbírka pZi seniorátní 
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neděli pokrývala větbinu nákladů na seniorátní neděli. Máme za to, ~e je vhodnějbí, kdy~ je nedělní 
sbírka věnována na jiný ú�el (jako napZ. letos na pomoc lidem posti~eným povodněmi) a náklady na 
spole�nou seniorátní neděli neseme jako seniorátní spole�enství spole�ně. 
 

Ani letos nepZibla ~ádost o pZíspěvek ze Seniorátního fondu pomoci. 

 

Mikrogranty 

Vbech 6 projektů schválených pro rok 2023 bylo v pZíslubném termínu Zádně vyú�továno a uzavZeno. 
Pro Zebení v roce 2024 byly uzavZeny smlouvy o poskytnutí podpory na seniorátní mikroprojekty se 
sbory: 

Příjemce Název projektu (stručná anotace) Rozpočet 
Kč 

Podpora 

Kč 

Podíl (%) 

FS v Silůvkách Silůvky 2024 - sbor jako sou�ást obce a 
birbího okolí 

43 300 23 300 53,81 

FS v Kloboukách u Brna Divadla nejen pro děti evangelíků 42 000 21 000 50,00 

FS v Brně-}idenicích Summerhill – tábor pro mláde~ 123 000 20 000 16,26 

FS v Nosislavi Sborové ohnibtě 22 480 17 980 79,98 

 

PZejeme vbem pZíjemcům, aby obdr~ená podpora pomohla svou malou mírou rozvoji sborového ~ivota. 
Máme dobrou zkubenost s hodnocením ~ádostí a správou schválených projektů v novém systému pro 
správu projektů CE, který pro seniorátní mikrogranty vyu~íváme právě od roku 2023. K podávání 
~ádostí na rok 2025 byla vyhlábena výzva 9. záZí s termínem pro podávání ~ádostí do 17. listopadu 
2024. K rozdělení je alokována �ástka 84 068 K�. 
 

 


